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Český egyptologický ústav slaví 50. let od svého založení

18.4.2008, 22:30, pořad: Události, komentáře

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Mohlo by se zdát, že středoevropské Česko může jen těžko být egyptologickou velmocí. Nebýt ovšem českých vědců,
kteří dokázali v egyptských dunách v minulých desítkách let najít obdivované a světově ojedinělé artefakty tisíce let
starých říší. Letos slaví Český egyptologický ústav padesáté výročí svého založení a mělo by to být oslava se vším všudy.

Markéta HÝLOVÁ; redaktorka
--------------------
Sto třicet osm těch nejvzácnějších předmětů vedle sebe na jednom místě. V Lichtenštejnském paláci střídá víko rakve
ze čtvrtého století před naším letopočtem třeba reliéf, na kterém král Taharka obětuje bohům nebo pohřební výbava
egyptské princezny Chekeretnebtej.

Pavel ONDERKA; spoluautor výstavy, Národní muzeum
--------------------
Výbava obsahuje čtyři nádoby, takzvané kanopy, které sloužily pro ukládání vnitřností v průběhu mumifikace, dále
pak několik modelů nádob na kosmetické přípravky, dále pak krásnou alabastrovou podhlavničku a soubor měděných
nádobek.

Jana MYNÁŘOVÁ; spoluautorka výstavy, Český egyptologický ústav
--------------------
Její pohřební komora byla jaksi, došlo k sesuvu, v té staré pohřební komoře již ve starověku, část sice pohřební komory
byla vykradena, ale část těch předmětů stále zůstala zachována.

Markéta HÝLOVÁ; redaktorka
--------------------
Expozice, která nezapomíná ani na velká jména českých egyptologů jako Lexa, Černý nebo Žába, mapuje půlstoletí
práce Českého egyptologického ústavu. Předměty ze země faraónů doplňují fotky Martina Frouze nebo film Policajtova
studna. Oboje ukazují, jak Češi v Egyptě stále pracují a bádají.

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav
--------------------
V nedávné době jsme také pokračovali v dokumentaci a stavebním zajišťování šachtové hrobky hodnostáře
Menechybnekona z poloviny prvního tisíciletí před Kristem.

Markéta HÝLOVÁ; redaktorka
--------------------
Padesátiny Českého egyptologického ústavu se neslaví jen v Praze. V káhirském muzeu připravili také velkou výstavu
těch nejvzácnějších předmětů, které čeští archeologové v Egyptě objevili a na americké univerzitě v tomtéž městě se
bude konat velká fotografická výstava.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
A ředitel Českého egyptologického ústavu Univerzity Karlovy profesor Ladislav Bareš je mým posledním hostem. Dobrý
večer.
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Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Dobrý večer.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Odsud ze střední Evropy, pane profesore, to vypadá, že je Česko egyptologickou velmocí, tak se ptám, jestli to tak
vypadá i z těch egyptských dun?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
No, pokud mohu mluvit sám o naší práci, tak asi, asi ano. Přinejmenším naši egyptští kolegové nás řadí mezi světové
velmoci, pokud jde o egyptologii nebo egyptskou archeologii a celkem i jinde ve světě máme poměrně dobré renomé.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Máme respekt coby egyptologové, vědci?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Řekl bych, že ano.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Je česká zahraniční archeologie, tím myslím vyjíždění archeologů ven, vyjma těch archeologických vykopávek tady v
Česku, díky svému úspěchu na naležištích v Egyptě odsouzena k tomu, aby už byla do budoucna spojena právě s
egyptologií nebo je tam i nějaký prostor vyjíždět do jiných zemí a být podobně úspěšný jako v Egyptě?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
No, musím říct, že my nejsme jediní, možná jsme mediálně nejznámější.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Vypadá to tak.

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Ale kromě nás pracuje řada kolegů i v jiných zemích, v Sýrii, ve Střední Asii, pracovali nedávno v Libanonu, na Srí Lance
a v jiných zemích, takže rozhodně nejsme jediní.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Faktem zůstává, a to těžko říct, jestli to není rána zpět jaksi do řad médií, tak nejmediálněji znározňované úspěchy jsou
právě vaše. Ještě mě napadlo, jestli jsou Češi v Egyptě těmi, kdo umí skvěle nalézat, řekněme, nové lokality, skvěle umí
nalézat ty artefakty, prostě místa, kde se něco dělo, anebo jestli jsou i těmi, kteří po tom umí takové objevy zpracovat,
katalogizovat, studovat a tak dále?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
No, my vlastně téměř celých padesát let pracujeme na lokalitě Abúsír, která je velmi nedaleko od Káhiry. Byla známá
už zhruba před sto lety, kdy tam pracovali naši němečtí předchůdci, ale byla to trošku otázka štěstí, otázka dobré volby
našich předchůdců, zejména profesora Žáby, ale otázka samozřejmě i velkého úsilí. Myslím, že Abúsír ukázal své kvality,
dnes je to jedna z nejznámějších egyptských lokalit a kromě nás se tam snaží pracovat i jiné expedice.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Už to padlo v té reportáži, která byla před naším rozhovorem, pane profesore, výstava k padesáti letům egyptologického
ústavu bude, pokud se nepletu, na Kampě v Lichtenštejnském paláci.

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Ano, byla včera zahájena a bude to trvat do 27. dubna.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
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--------------------
Proč je vlastně tak extrémně obtížné udělat opravdu kvalitní egyptologickou výstavu s originály například z Egypta?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Výstava, která je v Lichtenštejnském paláci, zahrnuje sbírky nebo předměty ze sbírek, které jsou v Náprstkově muzeu.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Je obtížné sem něco dovézt přímo z Egypta?

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
V současné době je to trošku složité z řady důvodů, především z finančních, z důvodů pojištění a zabezpečení těchto
nálezů. Takže není to tak úplně jednoduché, nicméně jednáme, vedeme různá jednání a doufáme, že se nám časem
podaří ukázat i ty nejvzácnější předměty z našich nálezů.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
Slyšel jsem, že už možná na podzim.

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
No, na podzim to také bude jenom výstava z našich současných sbírek, ale uvidíme, co bude v budoucnosti.

Martin VESELOVSKÝ; moderátor
--------------------
V každém případě, pane řediteli, gratuluji k padesáti letům egyptologického ústavu a díky, že jste přišel do studia. Na
shledanou.

Ladislav BAREŠ; ředitel, Český egyptologický ústav FF UK
--------------------
Děkuju, na shledanou.


